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کــوتــــاه

  آرمان ملی: روسای جمهور 
ایران و بلاروس در حاشیه اجلاس 
شانگهای در ازبکستان با یکدیگر 
دیدار و در مورد موضوعات دو 
جانبه تهران- مینسک گفت وگو 
رئیسی،  ابراهیم   کردند. سید 
رئیس جمهور کشورمان در این 
دیدار تاکید کرد که نقشه راه 
ارتقای سطح همکاری های دو 
کشور آماده شده است و ایران 
برای صادرات کالا و همکاری های 
بلاروس  با  اقتصادی  مشترک 
الکساندر  دارد.  کامل  آمادگی 
لوکاشنکو ، رئیس جمهور بلاروس 
نیز در این دیدار با تاکید بر اهمیت 
تدوین نقشه راه ارتقای سطح 
همکاری های دو کشور، خاطرنشان 
کرد: بلاروس و جمهوری اسلامی 
ایران روابط بسیار خوبی با یکدیگر 
دارند و با توجه به ظرفیت های 
متقابل موجود، این روابط باید 
افزایش پیدا کند. وی همچنین 
تاکید کرد: ایران، بلاروس، روسیه 
و کشورهای آسیای مرکزی باید 
در کنار هم و با کمک گرفتن از 
توانمندی ها و تجربیات یکدیگر 
در مسیر توسعه اقتصادی حرکت 

رئیس جمهور  همچنین  کنند. 
کشورمان ضمن تاریخی توصیف 
کردن روابط ایران و ازبکستان 
گفت: اگر چه دو کشور اقدامات 
خوبی برای توسعه روابط انجام 
داده اند، اما با توجه به ظرفیت های 
متقابل، باید با تلاش بیشتر سطح 
روابط را ارتقا داد. سید ابراهیم 
دیدار  در  یکشنبه  روز  رئیسی 
سرپرست  سعیداف«  »بختیار 
وزارت امور خارجه ازبکستان که 
همراه با وزیر راه و ترابری این کشور 

به تهران سفر کرده است، ضمن 
تاریخی توصیف کردن روابط دو 
کشور تصریح کرد: اگر چه ایران 
و ازبکستان اقدامات خوبی برای 
توسعه روابط انجام داده اند، اما با 
توجه به ظرفیت های متقابل، باید 
با تلاش بیشتر سطح روابط را ارتقا 
داد. رئیس جمهور تقویت سیاست 
همگرایی با کشورهای همسایه را 
از رویکردهای مهم دولت مردمی 
و عدالت گرا برشمرد و با اشاره به 
سفر اخیر خود به ازبکستان، از 

وزرای مربوطه خواست در روند 
اجرایی شدن توافقات دو رئیس 
جمهور در حوزه های فرهنگی 
و اقتصادی، بویژه در بخش های 
کشاورزی  و  ترانزیت  تجاری، 
تسریع کنند. »بختیار سعیداف« 
امور خارجه  وزارت  سرپرست 
ازبکستان نیز در این دیدار با بیان 
اینکه کشورش به دنبال تقویت 
همه جانبه روابط خود با جمهوری 
اسلامی ایران است، به مشترکات 
تاریخی و روابط عمیق تمدنی و 
فرهنگی دو کشور و دو ملت اشاره 
کرد و سفر رئیس جمهوری به 
سمرقند را باعث گشوده شدن 
صفحه جدیدی در تاریخ روابط 
دو کشور دانست. وی با اشاره به 
توافقات صورت گرفته با ایران 
برای توسعه و تقویت فعالیت های 
کمیسیون مشترک همکاری های 
همایش  برگزاری  و  اقتصادی 
تجاری بین دو کشور و همچنین 
مذاکرات صورت گرفته در جهت 
بهره گیری از کریدورهای مشترک 
تأکید کرد: ازبکستان همه تلاش 
خود را برای اجرایی شدن توافقات 

حاصله بکار خواهد گرفت.

یــادداشـــت
لزوم پرهیز از موازی سازی در دیپلماسی

        سیدجلال ساداتیان 
 کارشناس مسائل بین الملل

رئیس جمهور: 

  سطح روابط تهران با بلاروس و ازبکستان 
باید ارتقا یابد

  واکنش امیر کویت 
به توافق تهران و ریاض

امیر کویت توافق ایران و عربستان را 
گامی مهم در راستای امنیت و ثبات توصیف 
کرد. شیخ نواف الاحمد الجابر الصباح، امیر 
کویت گفت که توافق ایران و عربستان برای 
ازسرگیری روابط گام مهمی در راستای تحقق 
امنیت و ثبات منطقه ای و بین المللی است. 
وی در پیام هایی جداگانه این توافق را به سید 
ابراهیم رئیسی و ملک سلمان تبریک گفت. بر 
اساس این گزارش، به  دنبال سفر بهمن ماه سید 
ابراهیم  رئیسی به پکن و گفت وگوهای انجام 
شده میان رئیس جمهور چین با رئیس جمهور 
کشورمان، دریابان شمخانی از روز دوشنبه 
۱۵ اسفندماه در شهر پکن با هدف پیگیری 
توافقات سفر رئیس جمهور، مذاکرات فشرده ای 
را به منظور حل وفصل نهایی موضوعات بین 
تهران-ریاض با همتای سعودی خود آغاز کرد.

 پیام ارتش به مناسبت روز 
بزرگداشت شهدا

همزمان با 22 اسفند روز بزرگداشت شهدا، 
روابط عمومی ارتش جمهوری اسلامی ایران 
پیامی صادر و در آن، شهادت را بالاترین 
فضیلت الهی و شهدا را پاک ترین بندگان خدا 
دانست. در این پیام آمده است: »بدون شک 
ما امروز امنیت کشور را مرهون مجاهدت و 
جانفشانی شهیدانی هستیم که با بذل جان 
خود در راه دفاع از اسلام و حراست از مرزهای 
کشور، به عالی ترین مقام و درجه نزد خدای 
خود دست یافتند و بی گمان حقی بس عظیم 

بر گردن ما دارند.«

دعوت رئیسی از رئیس جمهور 
عراق برای سفر به تهران

با رئیس جمهور  ایران در بغداد  سفیر 
عراق دیدار و دعوتنامه رسمی رئیس جمهور 
کشورمان را به وی تحویل داد. محمدکاظم 
آل صادق، سفیر ایران در عراق روز یکشنبه 
با عبداللطیف رشید، رئیس جمهور ایران 
کشور دیدار و گفت وگو کرد. آل صادق در این 
دیدار دعوتنامه مکتوب ابراهیم رئیسی، رئیس 
جمهور ایران برای سفر به تهران را به رئیس 
جمهور عراق تحویل داد. رئیس جمهور عراق 
ضمن تقدیر و تشکر از این دعوت گفت که در 
اولین فرصت به ایران سفر می کند. رشید ضمن 
ابراز خرسندی نسبت به توافق ایران و عربستان 
خاطرنشان کرد که امیدوارم این گام منجر به 

تحولات مثبت در منطقه و جهان شود.

 زیست شبانه 
در ماه مبارک رمضان

نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی 
با تاکید بر لزوم توجه به زیست شبانه در ماه 
مبارک رمضان گفت: در ایام نوروز بسیاری از 
خدمات تفریحی و گردشگری می تواند تا سحر 
به ارائه خدمات بپردازند. چه اشکالی دارد موزه 
و سینما و باقی مراکز تفریحی و گردشگری تا 
سحر باز باشد که مردم با توجه به تعطیلات 
نوروز بتوانند بیشترین بهره برداری را از این ایام 
داشته باشند؟ مجتبی توانگر اظهار کرد: امسال 
شاهد تقارن ماه مبارک رمضان با ایام تعطیلات 
نوروز هستیم و این تجربه متفاوت  می تواند 
به یک تجربه شیرین برای مردم تبدیل شود 
البته این اتفاق مستلزم هماهنگی دستگاه های 
مختلف و برنامه ریزی سازمان های فرهنگی 
است که مردم بتوانند از این دو رویداد مبارک 

بیشترین بهره برداری را داشته باشند.

 واکنش جان بولتن 
به توافق ایران و عربستان 

مشاور امنیت ملی سابق آمریکا در واکنش 
به توافق عادی سازی روابط ایران و عربستان 
سعودی که با میانجیگری چین انجام شد 
نسبت به نزدیک تر شدن روابط ایران، چین و 
روسیه هشدار داد. جان بولتون در گفت وگو 
با یک شبکه رادیویی به توافق عادی سازی 
روابط ایران و عربستان واکنش نشان داد و به 
ایالات متحده در مورد نزدیک تر شدن روابط 
چین با ایران، روسیه و کره شمالی هشدار داد. 
بولتون گفت: ما ساکت نشسته ایم، درحالی که 
چینی ها، روس ها، ایران، کره شمالی و چندین 
کشور دیگر در حال پیشروی هستند تا روابط 
خود را تقویت و ما را در حوزه های مختلف 
تهدید کنند. وی افزود: این نشان می دهد که 
عربستان سعی دارد طرف روسیه و چین را 
از دست ندهد، زیرا از نظر ریاض، آمریکا عزم 
و اراده کافی برای مقابله با ایران و محافظت 

از جهان در برابر تهدیدات این کشور را ندارد.

 شهادت ۲ مامور »فراجا« 
در سیستان و بلوچستان 

 صبح جمعه عوامل گشت شهرستان گلشن 
از توابع سیستان و بلوچستان حین اجرای 
ماموریت امنیت نماز جمعه و تامین امنیت 
مردم در حاشیه شهر مورد حمله ناجوانمردانه 
اشرار کوردل قرار می گیرند.در این حمله که 
به صورت غافلگیرانه و ناجوانمردانه صورت 
گرفت، سرهنگ دوم محسن پودینه ای و 
ستوان سوم احسان شهرکی راننده گشت 
بر اثر اصابت گلوله به درجه رفیع شهادت 

نائل آمدند

اقدامات دولت برای کنترل 
نوسانات نرخ ارز

   معاون اول رئیس جمهور رشد 
نقدینگی زیر ۳۰ درصد امروز کشور 
را مورد اشاره قرار داد و گفت: این 
دستاوردها بدون برنامه ریزی دقیق 
میسر نمی شود و تمام ناترازی های 
اقتصاد کشور زیر ذره بین دولت 
قرار دارد اما باید بدانیم که حل این 
مسائل کاری سخت و زمان بر است. 
محمد مخبر با اشاره به اقدامات 
دولت برای کنترل نوسانات نرخ 
ارز و به دنبال آن تلاش های جدی 
دشمنان برای ایجاد نابسامانی 
در بازار ارز ایران، تصریح کرد: هر 
حرکت و اقدامی که دولت برای 
کنترل نرخ ارز انجام داد دشمنان 
بلافاصله اقدام دیگری را برای 
بی تاثیر کردن تدابیر دولت در 
دستور کار خود قرار داده و تلاش 
کردند با فشار بر کشورها، تحریم 
بانک ها، افراد و شرکت های ایرانی 
فضاسازی روانی در ایران انجام 
دهند و از این طریق اثرگذاری 
تدابیر دولت را برای کنترل نرخ ارز 

کاهش دهند.

ویـــــــژه
 سیدمحمد خاتمی:

 جنایاتی که در مدارس رخ داده هولناک
 و نابخشودنی است

آرمان ملی: رئیس جمهور پیشین کشورمان در پیامی 
در پی لغو کنگره حزب توسعه ملی به اعضای این حزب 
نوشت: در آستانه بهار دلکش می پرسیم که آیا به سوی 
بهاری تر شدن زندگی می رویم؟ حجت الاسلام والمسلمین 
سیدمحمد خاتمی در این پیام آورده است: ایران عزیز سرشار 
از سرمایه ها و استعدادهای انسانی، طبیعی، مادی، معنوی، 
تاریخی و جغرافیایی است که با مشارکت حق مدارانه و 
امیدوارانه مردم و برخورداری آنان از نعمت حکمرانی خوب 
اینهمه شکوفا می شود و به فضیلت می رسد و با در نظر گرفتن 
اقتضائات زمان، زندگی به سوی بهبود و افتخار برای همگان 
پیش خواهد رفت. با تاسف فراوان شاهد حوادث هولناکی 
هستیم. وی در ادامه آورده: طی هفته های گذشته جنایتی 
که در مدارس دخترانه قم رخ داد و از آنجا به سطوح بالاتر 
دانش آموزان و به شهرهای دیگر سرایت کرد، چنان هولناک 
است که دل هرکس را که بهره ای از عاطفه دارد و در خود 
نسبت به انسان و کرامت او و بخصوص نسبت به زنان  است 
خواهد لرزاند. به کارگیری این روش جنایتکارانه و بحق 
تروریستی علیه نوباوگان و به ویژه دختران و در معرض خطر 
و آسیب قرار دادن هر انسانی و نگران کردن خانواده های 
عزیز و بطور کلی ملت شریف جرم بزرگ و نابخشودنی است. 
نهادها و کسانی که بزرگترین مسئولیت شان نگاهبانی از 
جان و امنیت و زمینه سازی برای رشد فرزندان این مرز و بوم 
است می بایست همه توان و تدبیر و امکانات برای ریشه یابی 
این جنایت بسیج شود و دست های ناپاکی که راسا یا به 
تحریک دیگران چنین اقدام جنایتکارانه ای کردند قطع شود 
و ریشه این حوادث کنده شود و به جامعه این اطمینان داده 
شود که به هیچ وجه چنین حوادثی تحمل نخواهد شد. در 
بخش پایانی پیام خاتمی آمده است: در این میانه نهادهای 
مدنی اعم از احزاب و تشکل های مردمی که متاسفانه خود 
با مشکلات و تنگناهای فراوانی مواجهند باید همت خود را 
در شناختن و شناساندن زمینه ها و عوامل چنین جنایت ها 
و ارائه راهکارهای مناسب برای مقابله با آنها به کار گیرند. 
ضمن تبریک میلاد مسعود حضرت بقیه الله)عج(، برای اعضای 
محترم حزب توسعه ملی ایران اسلامی آرزوی توفیق می کنم 
و امیدوارم که نشست سراسری این حزب، آنگونه که موردنظر 

برگزارکنندگان محترم است به نتیجه مطلوب برسد.

خبــــر
 سپاه آماده اجرای فرمان مقام معظم رهبری

فرمانده قرارگاه حمزه سیدالشهدا)س( گفت: اکنون رزمندگان 
شمال غرب برابر فرمان مقام معظم رهبری آماده خنثی سازی 
توطئه های دشمنان نظام و انقلاب هستند. سردار محمدتقی 
اوصانلو افزود: ما مدیون شهدایی مانند سردار سلیمانی، 
باکری ها، شهید کاظمی، صیاد شیرازی، محمد بروجردی، 
محمد حنیفه و هزاران شهید دیگر هستیم و باید راهشان را 
با افتخار ادامه دهیم چنانچ ه شهدا در محضر حق تعالی روزی 

می خورند و شاهد اعمال و رفتار ما هستند.

امیرعبداللهیان برای تبادل زندانیان با آمریکا به توافق رسیدیم

 توافق دیگری در راه است؟ 
ندپرایس: به مذاکره برای تبادل ادامه می دهیم

رئیس سازمان انرژی اتمی: 

 تصور مردم از فناوری هسته ای بهتر شده است

  تمرکز بر تولید سرود  
در صدا وسیما

 شکاف میان فرآیندهای بین 
فرهنگ رسمی و فرهنگ عمومی

جهرمی  آذری  محمدجواد   
وزیر پیشین ارتباطات در کانال 
تلگرامی خود نوشت:  تولید محتوا در 
صداوسیما مدتی است بر روی سرود 
متمرکز است. ظاهرا کارهای زیادی 
تولید شده که چون در منزل ما از 
تلویزیون بیشتر اوقات شبکه پویا 
دیده می شود، بعضا آنها را شنیده ام.  
این بدان معناست که احتمالا یک 
ترویج  برای  کلی  سیاستگذاری 
مفاهیم انقلابی و دینی از طریق 
سرود صورت گرفته است.  اگر این 
برداشت صحیح باشد؛ ضمن خدا 
قوت به دست اندرکاران اجرای این 
سیاست، باید یادآور شد که »این 
انقلاب بی نام خمینی)ره( در هیچ 
جای جهان شناخته شده نیست.«  
نپرداختن به شخصیت امام)ره( در 
این تولیدات، ممکن است در ذهن 
برخی مخاطبین شائبه هایی ایجاد 
کند که با شناختی که تا کنون دارم، 
تصور می کنم این شائبه ها صحیح 
نباشند. انتظار می رود جناب آقای 
جبلی، ریاست محترم صداوسیما، به 
این مساله عنایت ویژه داشته باشند.

 سیدمجید امامی، دبیر شورای 
گفت:  کشور  عمومی  فرهنگی 
فرهنگی،  اجتماعی،  درعرصه  
تربیتی  مان با یک شکاف فرآیندهای 
فرهنگ  و  رسمی  فرهنگ  بین 
عمومی مواجه هستیم. این خودش 
را در مدرسه یک  جور، در اداره، شهر، 
دانشگاه و حتی در محله هم یک  
جوردیگر نشان داده است. از طرف 
دیگر به شدت،  محله  زدایی و حتی 
شهرزدایی از شهر را داشتیم. نکته  
دیگر که در کنار این ها اتفاق افتاده 
است، صامت بودن، غافل بودن و 
حتی بی خبر بودن از یک جریان 
پر سرعت دیگر در حرکت تغییرات 
فرهنگی جامعه نسبت به گروه های 
دیگر است. آن هم تغییرات فرهنگی 
نوجوانی و همچنین شکل  گیری 
گروه های جدید اجتماعی است 
به خاطر ضعف  که ما متاسفانه 
متولیان فرهنگی - اجتماعی مان 
و کم خردی یا حرفه ای نبودن اساسا 

از آنها غافل هستیم. 

  اخیرا و در مذاکراتی که در پکن انجام شده مقاماتی از 
ایران، عربستان و چین حضور داشتند که با گفت وگو های 
صورت پذیرفته میان ایران و عربستان توافقی صورت گرفته 
است. نکته اینجاست که چرا در چنین مذاکرات مهمی وزیر 
امور خارجه به عنوان مجری مسائل سیاست خارجی کشور 
حضور نداشته و مقامی بالادست او به این مذاکرات رفته است؟ 
مساله این است که سال هاست دستگاه سیاست خارجی 
یعنی وزارت امور خارجه کشورمان در جریان  برخی از امور 
نیست و تصمیم سازی در جای دیگری صورت می گیرد. البته 
در کشورهای مختلف هم همینگونه است. یعنی دستگاه 
سیاست خارجی کارکارشناسی می کند و نقاط نظرات خود 
را ابراز می کند، طراحی انجام می دهد و جاهای دیگری هم 
صاحب نظر هستند و بر آن تصمیمات صحه می گذارند و 
اجازه اجرا می دهند. مثلا در آمریکا کنگره نظر می دهد و در 
همه کشورهای مختلف جاهای بالادستی وجود دارد که نظر 
می دهند اما  به نظر اینگونه می آید که در کشورمان به موازاتی 
دستگاهی را داریم. یعنی دستگاهی که خود کار اجرایی 
سیاست خارجی را انجام می دهد و خود تصمیم می گیرد. 
نمونه هایی نیز در این موضوع داشتیم. مثلا زمانی که طی 
سالیان گذشته آقای اسد به تهران آمد آقای دکتر ظریف به 
عنوان وزیر امور خارجه وقت بی خبر مانده بود و در موقعی که 
شهید سردار سلیمانی به مسکو رفت بازهم دستگاه سیاست 
خارجی بی خبر بود. اما چه خوب است که دیپلمات کار خود 
را انجام دهد و طبیعتا این دیپلمات باید بتواند آنچه را که 
طراحی کرده با مقامات بالادستی خود در میان بگذارد و 
نظرات آنها را بگیرد و اجرا کند. در مذاکراتی که با عربستان 
داشتیم از ابتدا گفته شد که گفت وگو در سطح مقامات امنیتی 
صورت می پذیرد که مقامات امنیتی  ۵ دور در عراق با یکدیگر 
گفت وگو کردند. واقعیت این است که اگر بخواهیم وزیر 
محترم امور خارجه فعلی را با وزیر امور خارجه قبلی آقای دکتر 
ظریف مقایسه کنیم اینها در یک تراز قرار نمی گیرند. تفاوت 
مهارتی  و آشنایی با سطح بین المللی و نوع مدیریت وجود 
دارد. اینها تاثیر گذار است، اما روی سخن بیشتر روی ساختار 
است. ساختاری در کشورمان شکل گرفته که دستگاه های 
دیگری احساس می کنند که خودشان باید کارهایی را انجام 
دهند. لذا می روند و کارهایی را انجام می دهند و دستگاه های 
مربوط بی خبر می مانند. نه فقط اکنون در بحث سیاست 
خارجی که خیلی برجسته و خیلی در چشم قرار گرفته بلکه 
در دستگاه های دیگر نیز همین وضعیت ها را شاهد هستیم. 
دستگاه های موازی به وجود آمده که آنها تصمیم می گیرند، 

پیگیری می کنند و به نتیجه می رسانند. 

  آرمان ملی: تهران و واشنگتن بالاخره 
بعد از سال 2۰۱۵ یک بار دیگر توافق کردند. 
توافقی که نشانه  آشکاری است از احتمال یک 
توافق بزرگ دیگر در زمینه پرونده هسته ای 
و بازگشت به برجام، که دیپلمات ها ماه هاست 
از ادامه مذاکرات برای رسیدن به آن خبر 
می دهند. روز گذشته امیرعبداللهیان وزیر 
امور خارجه کشورمان در گفت وگویی خبر 
از دستیابی ایران و ایالات متحده به یک 
توافق برای تبادل زندانیان خبر داد. او گفت: 
در موضوع تبادل زندانیان به یک توافق در 
روزهای اخیر دست یافتیم. خبری که البته 
و به فاصله کم با واکنش منفی آمریکا روبرو 

شد.
 آخرین هماهنگی برای تبادل

وزیر امور خارجه کشورمان افزود: تبادل 
پیام ها همچنان در گفت وگوهای لغو تحریم ها 
در جریان است و در موضوع تبادل زندانیان به 
یک توافق در روزهای اخیر دست یافتیم و اگر 
همه چیز از طرف آمریکا خوب پیش برود در 
روزهای آینده انجام خواهد شد. وزیر خارجه 
با بیان اینکه ما این پرونده را یک پرونده کاملًا 
انسانی می دانیم، تصریح کرد: از مارس سال 
گذشته در این رابطه یک سندی بین ما و 
آمریکا به صورت غیرمستقیم به امضا و تأیید 
رسید، اما زمینه اجرای آن اکنون فراهم شده 

است. از نظر ما همه چیز آماده است، طرف 
آمریکایی در حال آخرین هماهنگی های 
فنی خود قرار دارد. امیرعبداللهیان تاکید 
کرد: ایران مانند همیشه مذاکره را راه حل 
اصلی می داند. تداوم جنگ راه حل نیست 
و شرایط را پیچیده تر می کند. وزیر امور 
خارجه ایران گفت: معتقد هستیم جمع بندی 
گفت وگو برای رفع تحریم ها در دسترس 
است. برای ما رفع اتهام بی اساس از ایران 
در آژانس بین المللی انرژی اتمی یک مسئله 
مهم و یکی از خطوط قرمز ما قلمداد می شود. 
در سفر خوبی برای رسیدن به جمع بندی 
گفت وگوهای طولانی ماه های گذشته وجود 
دارد. در مسیر دیپلماسی و مذاکره به خوبی 
قرار داریم و امیدواریم هر چه زودتر نتیجه ای 
که مطلوب است با رعایت کامل منافع 

ملت مان حاصل شود.
 تکذیب آمریکا

هرچند وزیر امور خارجه به صورت رسمی 
در این ارتباط خبر داده است  و چند روز 
قبل هم خبری در مورد تماس تلفنی یکی از 
زندانیان آمریکایی با خانواده اش منتشر شد اما 
ند پرایس سخنگوی وزارت خارجه آمریکا در 
واکنش به  سخنان امیرعبداللهیان می گوید: 
توافقی با ایران در بحث تبادل زندانی بدست 
نیامده  است.  به گزارش انتخاب: وی افزود: 

اظهارات مقامات ایران مبنی بر بدست آمدن 
توافق در بحث تبادل زندانی،  خبری است که 
فقط بر رنج های خانواده های آنها می افزاید. 
سخنگوی وزارت خارجه آمریکا بیان داشت: ما 
بدون وقفه در حال فعالیت برای ایجاد آزادی 
سه آمریکایی بازداشت شده در ایران هستیم. 
ما از پا نخواهیم ایستاد تا زمانی که آنها به 

آغوش عزیزانشان برگردند.
 نگاهی به مساله تبادل زندانیان

 تبادل زندانیان بین ایران و سایر کشورها 
همواره یک نشانه آشکار برای رفع موانع و 
مشکلات بین ایران و کشورهایی که در قهر 
دیپلماتیک با ایران قرار داشته اند بوده است. به 
طوری که هر بار خبرهایی در مورد آغاز روندها 
برای به نتیجه رسیدن یک مذاکره رسانه ای 
شده است چندی بعد خبرهایی در مورد تبادل 
زندانیان  و مدتی بعد یک بمب خبری در 
تکمیل همه روندهای قبلی منتشر شده است. 
پالس هایی که تبادل زندانیان در زمان انعقاد 
برجام در دولت روحانی برداشته شد نشانه ای 
آشکار بود از اینکه تهران و آمریکا خواهان 
ادامه مسیر هستند. در دی ماه ۱۳۹۴ و هنگام 
حصول توافق برجام برخی از چهار نفر از 
شهروندان آمریکایی که به جرم جاسوسی در 
ایران دستگیر شده بودند، در ازای ۷ شهروند 
ایرانی که به جرم واهی دور زدن تحریم ها، 
در زندان های ایالات متحده به سر می بردند، 
آزاد شدند. البته در آن زمان محمدجواد 
ظریف وزیر امور خارجه  وقت کشورمان در 
گفت وگویی با اشاره به آزادی برخی زندانیان و 
تبادل آنها بین ایران و آمریکا گفت: به صراحت 
می گویم پرونده زندانیان ربطی به برجام 
نداشت و این موضوع از یک سال و نیم پیش 
در حال پیگیری بود و آزادسازی زندانیان 
تا زمان برجام کاملًا اتفاقی بود البته آزادی 
زندانیان یک روز بعد از برجام انجام شد. چند 
ماه قبل نیز در کشاکش مذاکرات ایران در 
پرونده هسته ای سخنگوی سازمان ملل خبر 
داد که باقر نمازی از زندان آزاد شده و ایران را 
ترک کرده و سیامک نمازی نیز از زندان آزاد 
شده است.  رسانه ها در آن زمان نوشتند طی 
هفته های اخیر مذاکرات فشرده ای با وساطت 
یکی از کشورهای منطقه درباره آزادسازی 

هم زمان زندانیان ایران و آمریکا انجام شد.

  آرمان ملی: رئیس سازمان انرژی اتمی 
گفت:  می توان به ورود فناوری صلح آمیز 
هسته ای به تمامی امور زندگی مردم در سطوح 
گسترده امیدوار بود مشروط به اینکه متولیان 
هر بخش پای کار بیایند.  محمد اسلامی در این 
خصوص که سازمان انرژی اتمی دستاوردها 
و فناوری های پیشرفته زیادی در حوزه های 
مختلف در اختیار دارد از جمله در حوزه محیط 
زیست، آیا باور نهادها و ارگان ها به توانمندی 
این سازمان جدی است و حاضرند پای کار 
بیایند؟ با اشاره به نقش رسانه ها در انعکاس 
توانمندی هسته ای صلح آمیز در زمینه های 
مختلف گفت: رسانه ها در این حوزه نقش 

مهمی دارند و امروز روایت اول را می توانند 
داشته باشند. روایت اولی که بعد از انقلاب 
غربی ها در رسانه ها مطرح و القا کردند این 
بود که بگویند ایران برای مقاصد نظامی به 
سمت انرژی هسته ای رفته است ولی امروز 
این نگرش باید واقعی و با حس نزدیک و 
ملموس تغییر کند. امروز 2۱۰ مرکز هسته ای 
در بخش تشخیصی و درمانی فعال است و از 
رادیوداروهایی استفاده می کنند که تولید 
سازمان انرژی اتمی است. ۶۰ نوع رادیودارو را 
در کشور یک میلیون بیمار استفاده می کنند 
و این حاکی از ارزش و اهمیت بخش های 
مختلف انرژی هسته ای در زندگی مردم است. 

رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: می توان به 
ورود فناوری صلح آمیز هسته ای به تمامی امور 
زندگی مردم در سطوح گسترده امیدوار بود 
مشروط به اینکه متولیان هر بخش پای کار 
بیایند. تفاهمنامه همکاری سازمان محیط 
زیست و سازمان انرژی اتمی ۹ ماه طول کشید 
و این نشان می دهد که ما پای کار هستیم. 
اسلامی ادامه داد: ما امروز می توانیم بگوییم 
که نسبت به سال گذشته هر تصوری که مردم 
از فناوری هسته ای داشتند، بهتر شده است و 
با ارایه تصویر درست و دقیق سعی کردیم، 
بگوییم که فناوری هسته ای آن چیزی نیست 

که دشمن در رسانه ها القا می کند.


